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סגור חלון

"ישראל לא יכולה להיות היחידה בעולם המודרני ללא
אמוניה"

בראיון ל"גלובס" אומר ג'ולס טראמפ, כי אינו מתווכח עם המהלך לסגירת מכל האמוניה,
וכי הוא מחפש פתרונות ? הוא מציע שהממשלה תממן 50% מהקמת מפעל אמוניה

נתי יפת  8/3/17

עורכי האתר של המרכז לטכנולוגיה חינוכית בנושא אזרחות, הספיקו לפרסם כבר בשבוע
שעבר מערך שיעור חדש לתלמידי תיכון, שכותרתו: "פינוי מכל האמוניה בחיפה: סיומו של
מאבק אזרחי מוצלח". הכותרת החד-משמעית, נראה, היא סימן לכך שהקונצנזוס הציבורי

הרחב הגיע למאסה קריטית שלא תאפשר את המשך השימוש במכל.

ג'ולס טראמפ, בעלי חיפה כימיקלים מאז 2008, מודע לכך, והיום הוא השיק בסדרת ראיונות
את קמפיין ההמשך למאבק שהסתיים, אשר מטרתו להביא את הממשלה להשתתף בהקמת
מפעל אמוניה ב-175 מיליון דולר, ולמציאת פתרון ביניים לשלוש השנים שעד תחילת הפעלת

המפעל. את הדיווחים על הקמת מפעל משותף עם ירדן הוא דוחה כ"עוד אחד ממיליון
רעיונות שעולים".

"אנחנו בשום אופן לא מתווכחים עם המהלך לסגירת מכל האמוניה", אומר טראמפ
ל"גלובס". "אנחנו מבינים שהמכל צריך לעבור בשביל שלוות הנפש של תושבי חיפה, ואנחנו
מתכוונים לכך במאה אחוז. המטרה שלי היא לקדם את הקמת המפעל ולסגור את המכל. מה

שאנחנו אומרים זה שהממשלה צריכה למלא את התפקיד שלה".

למרות דברים אלה, טראמפ ממשיך לטעון שהמכל בטוח לחלוטין וכי באופן אישי לא היה
מתנגד להתגורר בסמוך אליו, כמו תושבי ערים רבות ברחבי העולם. לשאלה על הסיכון
המיוחד הנשקף מטילים, הוא משיב בציטוט גורמי הביטחון הטוענים שהמכל בטוח יותר
ממקביליו בעולם בשל שכבת הגנה שלישית, וש"צריך חיל אוויר שלם כדי לתקוף אותו".

 

בודקים אפשרות של יבוא

טראמפ, 72, שמשפחתו הקימה ומחזיקה כבר יותר מ-30 שנה את בית איזי שפירא ברעננה,
הפועל לשיפור מצבם של אנשים עם מוגבלויות, הוא אדם חייכן ונעים. המעורבות שלו

בישראל עמוקה מעבר לעסקים, ומתבטאת גם בהקמת קרן טראמפ, שהקציבה 600 מיליון
שקל לקידום המצוינות בלימודי מתמטיקה ומדעים.

"כבר ארבעה חודשים שאנחנו מחפשים פתרונות באופן אינטנסיבי, ובעיקר חשוב לנו להבין
מה הממשלה רוצה", הוא אומר. "אנחנו מעלים רעיונות לתקופת הביניים שבין סגירת המכל

להקמת מפעל, אבל המשרד להגנת הסביבה שולח אותנו לסגור קודם עסקה עם משרד
האוצר, ובאוצר אני לא מצליח לקבל התייחסות. האין זאת בקשה סבירה לקבל בשם הנימוס

תגובה, שלא לדבר על ניהול מו"מ?". במשרד האוצר סירבו להגיב לדברים.

טראמפ סבור שהפתרון למשבר הוא מימון של 50% מהממשלה להקמת מפעל האמוניה,
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שיעור גבוה במעט מהצעת מנכ"ל משרד ראש הממשלה, אלי גרונר, שחישב ומצא שמכרז
האמוניה הכושל הציע ממילא סבסוד של 40% כמענק ורשת ביטחון. טראמפ מוסיף על כך

10%, משום שהממשלה רמזה במהלך ההליך המכרזי שתשפר את הצעתה, מחשש
לפרישת 7 הקבוצות המתמודדות - כפי שאכן קרה.

את הסיבה לכישלון המכרז הקודם תולה טראמפ במחיר הגז הטבעי שמכתיב המונופול,
בניגוד לאחרים שטענו שהבעיה הייתה מבנה לקוי של המכרז. "מחיר האמוניה תנודתי, אבל
היום מדובר ב-227 דולר לטונה, כולל ההובלה. כדי לייצר טונה אמוניה במפעל נדרשות 38
יחידות חום, שבזמן המכרז עלו 5.2 דולר כל אחת. בתוספת עלויות תפעוליות המחיר לטונה

היה מגיע ל-268 דולר לטונה אמוניה - כלומר מחיר לא כלכלי".

לטראמפ חשוב להבהיר שמפעל האמוניה אינו עסק חשוב בעיניו, אלא נועד רק כדי לשרת
את צורכי חיפה כימיקלים, והוא ישמח להעביר אותו ליזמים אחראיים ולהיות לקוח מהשורה.
"צעדתי קדימה והתחייבתי להשקיע 175 מיליון דולר במפעל האמוניה אף על פי שלא הייתי
חייב. הממשלה מכירה בצורך של מפעל אמוניה וזמינות של אמוניה. זאת לא יכולה להיות

המדינה היחידה בעולם המודרני שאין לה אמוניה".

- האם יבוא אמוניה במכליות קטנות באופן עצמאי הוא פתרון אפשרי מבחינתכם עד שייבנה
מפעל?

"יכול להיות שזה הפתרון. אנחנו בודקים את כל הפתרונות האפשריים ולא פוסלים דבר, אבל
מחכים לתגובת המשרד להגנת הסביבה. אסור לנו להחליט לבד על יבוא מהסוג הזה".

בסיום השיחה עם טראמפ, עולה הרושם שלמרות האזהרות מפגיעה באלפי עובדים ובמשק
בכלל, גם בתסריט של סגירה סופית של מכל האמוניה, חיפה כימיקלים תמצא פתרונות
שיאפשרו לה להמשיך לפעול, גם אם הם יקטינו את שולי הרווח שלה. "יש לנו את כל

הסיבות להמשיך לפעול", הוא אומר.

מהמשרד להגנת הסביבה נמסר: "המשרד לא דן עם חיפה כימיקלים על פתרונות אלא בודק
את הצעותיהם, אם הן קבילות סביבתית או לא. המשרד יבחן ויאשר כל פתרון ביניים שיובא
לפתחו במהירות האפשרית". במשרד מבהירים כי ההחלטה לא לחדש את היתר הרעלים של

מיכל האמוניה סופית וחלוטה.


